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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján szóbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani. 

A szóbeli választ igénylő kérdés címzettje: Orbán Viktor, miniszterelnök 

A szóbeli választ igénylő kérdés címe: "Átvállalja-e az állam az önkormányzatok, illetve az 
önkormányzati cégek adósságát annak érdekében, hogy minden településen megindulhasson a
fejlődés?" 

Tisztelt Miniszterelnök Úr!
 
A kilencvenes éveket követően a hazai helyi önkormányzatoknak új kihívásokkal és elvárásokkal
kellett  szembenézniük.  Az  egyik  legnagyobb  feladattá  az  vált,  hogy  hogyan  tudnak  forrásokat
bevonni annak érdekében, hogy képesek legyenek fejlesztéseket megvalósítani. Az önkormányzati
finanszírozás egyik módja az önkormányzati kötvénykibocsátás. Ez a forma – a hitelekkel szemben
– általában rugalmasabb, testreszabottabb törlesztési feltételekkel rendelkezik.
 
2005-től  egyre  gyorsult  annak  a  folyamata,  hogy  az  önkormányzatok  forráshiányos
gazdálkodásukat  kötvénykibocsátással  próbálták  meg  stabilizálni,  de  2007-ben  minden  korábbi
mértéket  meghaladóan  megnőtt  az  önkormányzatok  kötvénykibocsátása.  A  Szombathelyi
Vagyonhasznosító és Városgazdálkodási Zrt. (SZOVA) 2007. december 18-án végrehajtott egy 33
millió svájci  frank összegű kötvénykibocsátást  (ez akkori  árfolyamon 5 milliárd forintnak felelt
meg), amelyet 2032-ig kell visszafizetnie.
Azonban  a  2008-ban  bekövetkező  gazdasági  világválság  hatására  elszabadultak  a
devizaárfolyamok, erre pedig senki nem készült fel, így az adósság csak egyre nő vagy nőtt.
 
De  nem  Szombathely  az  egyetlen,  ahol  a  kötvénykibocsátást  nem előzte  meg  alapos,  minden
körülményt és lehetséges kockázatot figyelembe vevő mérlegelés. Azaz az önkormányzatok úgy
adósodtak el, hogy nem tudták pontosan, miből és hogyan fogják visszafizetni ezeket a tartozásokat.
Az önkormányzatok adósságban fuldokoltak. Ez a pénzügyi instabilitás pedig – a megemelkedett
devizaárfolyam kockázatok miatt – az államháztartás egészére kihatott.



2010-ben az önkormányzati rendszerben 1200 milliárd forint adósság volt, így szükségszerűvé vált
a konszolidáció, amelyre 2011 és 2014 között került sor.
 
Fentiekre tekintettel kérdezem Miniszterelnök Urat:

• Mennyire vannak jelenleg az önkormányzatok, az önkormányzat tulajdonában álló cégek 
eladósodva? Ebben milyen szerepe van a kötvénykibocsátásoknak? Amennyiben nincs 
ilyen kimutatás, ezúton kezdeményezem az önkormányzatok és az önkormányzati cégek 
ilyen szempontból történő átvilágítását.

• Vannak-e likviditási gondok az adósság miatt?
• Van-e lehetőség fejlesztésekre az eladósodott helyeken?
• Tervezi-e a kormány átvenni a komoly adóssággal küzdő önkormányzatoktól, 

önkormányzati cégektől ezt a terhet annak érdekében, hogy ott is megindulhasson a 
fejlődés?

 
Várom érdemi válaszát!
 
Tisztelettel,
 
Balassa Péter
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